
El passat gener es compliren 30 
anys de la declaració del parc natural 
de s’Albufera de Mallorca, el primer es-
pai natural protegit de les Illes Balears. 
Tres dècades que en general hem de 
qualificar com a molt positives per l’ex-
periència i els resultats assolits, i en les 
quals s’Albufera ha estat el referent que 
ha marcat el camí a seguir per la res-
ta d’espais protegits que s’han declarat 
posteriorment. Des del GOB feim arribar 
el nostre més sincer agraïment a totes 
les persones que amb el seu esforç ho 
han fet possible.

Aprofitant l’efemèride, el passat 
17 de febrer s’anunciava l’ampliació del 
parc en 418 hectàrees, un 25% de la seva 
superfície actual, incorporant sobre tot 
la zona humida confrontant amb l’àrea 
agrària de Sa Pobla, que va quedar fora 
en el moment de la declaració del parc.

Amb aquesta ampliació s’avança 
en el camí indicat pel Secretariat de la 
Convenció sobre Zones Humides d’Im-
portància Internacional (Ramsar), que 
l’any 2010, en un informe realitzat fo-
namentalment per evitar la construc-
ció del camp de golf de Son Bosc, va 
apuntar alguns dels problemes més 
importants de la zona humida protegi-
da i va instar a la seva solució. Entre ells, 
la manca de PORN, de PRUG i de zona 
perifèrica de protecció, els abocaments 
d’aigües residuals i d’aigua salada, la 
sobreexplotació hídrica i abús d’agro-
químics al seu entorn, i les espècies in-
vasores.

Malauradament hem de dir que 8 
anys més tard, llevat d’aquesta iniciativa 

d’ampliació del parc, els avanços són 
escassos i sobre el terreny els efectes 
de la problemàtica són ara més evi-
dents. 

Des del 2011 la direcció del parc 
natural ha remès diversos informes a 
la Conselleria de Medi Ambient aler-
tant sobre el greu empitjorament de la 
qualitat ecològica de la zona humida. 
El procés d’eutrofització i salinització 
està generant canvis ambientals molt 
importants, i assistim a la substitució 
d’hàbitats i espècies que fins la passa-
da dècada eren dominants i abundants 
per altres amb menor valor ecològic. 
Especialment al nord del Gran Canal, el 
salicorniar guanya espai davant el ca-
nyissar, la presència d’espècies com el 
bec d’alena, el flamenc o l’ànnera blan-
ca és cada any més important, i en canvi 
fotges i cap blaus han minvat de forma 
molt evident. La salinització ambiental 
posa en risc el manteniment de l’hàbi-
tat requerit per algunes de les espècies 
més valuoses del parc, com la boscarla 
mostatxuda, l’hortolà de canyet i l’agró 
roig.

Per part de Medi Ambient s’han 
anunciat o iniciat algunes intervencions, 
però consideram que no s’estan impul-
sant ni amb la potència ni amb la urgèn-
cia que la situació requereix.

Més enllà de la correcció dels 
abocaments, l’aprofitament de l’aigua 
de les Font Ufanes o la lluita contra les 
carpes, no observam que hi hagi inten-
ció de posar fil a l’agulla per esmenar 
un important problema de fons de la 
zona humida: la sobreexplotació i con-

taminació de l’aqüífer que la nodreix. La 
revisió del Pla Hidrològic, que es tramita 
en aquests moments, renuncia a esta-
blir objectius quantificables i tempora-
litzats quan a la millora de les condici-
ons hídriques de l’aqüífer de Sa Pobla, 
tal i com hauria de fer si respectàs les 
determinacions generals de la Directiva 
Marc de l’Aigua. Renunciar a fer-ho ens 
sembla absolutament irresponsable, 
especialment tenint en compte que la 
situació afecta una zona humida empa-
rada per la convenció internacional.

L’ampliació del parc natural és una 
iniciativa sense dubte positiva, i l’aplau-
dim. Tot i això, ja sabem que és molt 
més senzill protegir amb un decret que 
gestionar per mantenir o millorar l’estat 
de conservació. S’Albufera requereix en 
aquests moments un pla de recupera-
ció per tal d’abordar amb prou instru-
ments els grans reptes que té al davant. 
Per la importància de les decisions que 
s’han de prendre, socials, econòmiques 
i financeres, cal que aqueix pla impliqui 
un compromís de govern i no única-
ment de Medi Ambient. Però ja sabem 
que precisament la planificació és un 
dels greus dèficits en la gestió dels es-
pais naturals a les Balears. Les decisi-
ons de gestió s’adopten sobre la marxa, 
sense perseguir escenaris a mig i llarg 
termini. Una estratègia de gestió molt 
poc madura, que no està a l’alçada dels 
30 anys d’experiència acumulada, i amb 
la que resulta extremadament compli-
cat poder abordar adequadament la 
conservació de s’Albufera i de la resta 
d’espais protegits. · 

Editorial

Xoriguers per detectar i 
controlar al becut vermell a 
Elx

Investigadors de l’Àrea d’Ecologia 
del Departament de Biologia Aplica-
da de la Universitat Miguel Hernández 
(UMH) d’Elx (Alacant), i estudiants en 
pràctiques de Ciències Ambientals de 
la mateixa, han iniciat un estudi enfocat 
a conèixer l’ecologia de la població de 
xoriguer (Falco tinnunculus) al nucli urbà 
d’Elx. Els primers resultats d’aquest 
projecte, al qual col·labora l’Ajuntament 
d’aquesta localitat, demostren que 
aquests rapinyaires consumeixen gran 
quantitat d’insectes, entre els quals es 
troba regularment el coleòpter invasor 
becut vermell (Rhynchophorus ferrugi-
neus). Aquest fet podria plantejar que el 
xoriguer podria funcionar com un siste-
ma de control per a aquesta plaga, tot i 
que encara seran necessaris més estu-
dis a llarg termini per avaluar-ho.

El projecte pretén el monitoreig 
continuat en el temps i té, entre els seus 
objectius, el seguiment i la quantificació 
de la població reproductora d’aquesta 
espècie dins del nucli urbà del muni-
cipi d’Elx. També  l’estudi de l’ús de les 
àrees principals, amb especial interès 
als  palmerars històrics del centre urbà, 

i l’estudi de la dieta i de les preses po-
tencials presents en ells.

Un altre interès d’aquest projecte 
és emprar el xoriguer com a espècie in-
dicadora de la salut del palmerar, ana-
litzant les concentracions de diferents 
substàncies a la sang dels xoriguers i 
poder avaluar així potencials alertes sa-
nitàries.

h t t p : // w w w . d i a r i o i n f o r m a c i o n . c o m /
elche/2017/07/04/cernicalos-detectar-arrinco-
nar-picudo-rojo/1913560.html

El 90% de les aus marines 
presenten restes de plàstic 
al seu interior

Un estudi publicat per l’Organit-
zació de Recerca de la Comunitat Cien-
tífica i Industrial d’Austràlia dóna la veu 
d’alarma sobre un problema derivat de 
la contaminació humana dels oceans. 
S’apunta el fet que el 90% de les aus 
marines han ingerit plàstic alguna ve-
gada, una xifra que arribarà fins al 99% 
al 2050.

Segons els investigadors, entre 4,8 
i 12,7 milions de tones de plàstic acaben 
als nostres oceans cada any. Si tenim  
en compte que anualment es produei-
xen al voltant de 300 milions de tones 
d’aquest material al món, la quantitat 
d’escombraries que va a parar al medi 
marí és, a les totes, desproporcionada. 
És impossible saber quina quantitat to-
tal de plàstic es troba escampada per 
tots els oceans a l’actualitat, encara que 
segons uns primers càlculs, la quantitat 
d’escombraries contaminants a l’Oceà 
Pacífic seria equivalent a dues vegades 
la grandària d’Estats Units.

Les aus, al trobar-se al cim de la 
cadena alimentària marina són uns 
bons indicadors d’aquest problema, 
ja que s’alimenten d’espècies que a la 
vegada mengen unes altres que també 
han ingerit aquest nociu material plàs-
tic.

Per Maite Serra-Franco

Xoriguer, Falco tinnunculus

Notícies del món

Midway, 2009-2010, Chris Jordan

S’Albufera de Mallorca, llums i ombres en el 30è aniversari del parc natural

Bec d’alena, Recurvirostra avosetta To
n

i m
u

ñ
o

z

4 - EB45 EB45 - 5



Els científics han analitzat mostres 
d’ous no fecundats o danyats, recol-
lectats entre els anys 2010 i 2012 durant 
campanyes d´anellament de juvenils 
duites a terme pels tècnics de l’Estació 
Biològica de Doñana. Es varen recollir 
mostres d’ous de vàries espècies d´aus, 
totes elles residents a Doñana, i de mi-
gratòries que visiten anualment l’espai 
natural protegit.

A totes les mostres es detectaren,  
o bé els filtres solars originals, que es 
poden trobar als  productes de cura 
personal, o bé els seus metabòlits, de-
mostrant aquest últim, que una vegada 
el contaminant ha arribat a l’organisme 
de la mare, aquesta ho metabolitza i 
transforma en altres compostos, però 
no els  excreta, o almenys, no totalment.

De la troballa, els investigadors 

dedueixen que els filtres solars arriben 
als ocells a través del tracte gastroin-
testinal, ingerits amb l’aliment o l’aigua, 
que els metabolitza i els transfereix a 
l’ou quan aquest encara s’està formant, 
abans de la posta. De les mostres ana-
litzades, la cigonya blanca (Ciconia ci-
conia) i l’arpella (Circus aeroginosus) 
són les espècies més afectades.

Els científics han advertit que als 
últims anys ha augmentat la presència 
de filtres solars als  productes de cura i 
higiene personal i que ja no estan sols a 
les cremes solars, sinó també als  pro-
ductes per al cabell,  maquillatge, a  
tèxtils, adhesius, pintures i  plàstics. Els 
treballs previs d’aquests investigadors 
ja havien revelat la presència de filtres 
solars i parabens a la placenta de dones 
gestants i de mamífers marins, així com 
a la llet materna.

Los filtros solares ya contaminan los huevos de 
aves amenazadas en Doñana . CECILIO GALDÓN 
Madrid, 16 NOV. 2017. http://www.elmundo.es/
ciencia-y-salud/ciencia/2017/11/16/5a0c600322
601d08108b4664.html

Una espècie evoluciona en 
temps real i es converteix en 
una altra

Un pinsà de Darwin migrant va 
anar a l’illa de Daphne Major, a l’arxipèlag 
de Galápagos, i va iniciar un nou llinatge 
genètic reproduint-se amb un pinsà re-
sident (Geospiza fortis). La seqüenciació 
del genoma del migrant ho va identifi-
car com un mascle G. conirostris origi-
nari de l’illa Espanyola, que està a més 
de 100 km de l’illa de Daphne Major. Ja 
des de la segona generació, el llinatge 
es va reproduir de forma endògena (en-
tre parents híbrids) i, malgrat la intensa 
endogàmia, l’encreuament va resultar 
ser ecològicament exitós. Aquesta nova 
població de pinsans va ser prou diferent 
en la seva morfologia (la forma del bec 
) i en els seus hàbits, a les aus natives, i 
a més els individus de les dues poblaci-
ons no es creuen, pel que pot ser consi-
derada com a una nova espècie. Aquest 
exemple mostra que l’aïllament repro-
ductiu, que normalment es desenvolu-
pa al llarg de centenars de generacions, 
es pot establir en només unes poques 
generacions. •
Lamichhaney, S., Han, F., Webster, M. T., Anders-
son, L., Grant, B. R., & Grant, P. R. (2017). Rapid hybrid 
speciation in Darwin’s finches. Science, eaao4593.

Threat of plastic pollution to seabirds is glo-
bal, pervasive, and increasing. Chris Wilcox, Erik 
Van Sebille y Britta Denise Hardesty. PNAS. DOI 
10.1073/pnas.1502108112

La contaminació passada en 
les plomes dels ocells

Un equip d’investigadors ha com-
parat el plomatge de més de 1.300 
exemplars d’alosa (Alauda arvensis) 
i gorrió teulader (Passer domesticus) 
capturats entre els anys 1880 i 2015. Els 
més antics, conservats a museus, eren 
de coloració més fosca perquè les se-
ves plomes estaven plenes de restes 
de combustió de carbó. És a dir, eren 
obscures perquè estaven brutes. Això 
va permetre als investigadors rastrejar 
la quantitat de carbó a  l’aire al llarg del 
temps. Les aus que formaren part de 
l’estudi muden el plomatge cada any, 
per tant, el sutge (minúscules partícu-
les que es produeixen per la combustió 
incompleta del carbó) s’havia anat acu-
mulant sols durant l’any anterior a quan 
van ser recollides. Els investigadors van 
veure que l’ennegriment del plomatge 

anava en paral·lel al consum de carbó al 
llarg dels anys. Des dels inicis del segle 
passat, els teuladers o les aloses que 
s’anaven incorporant a les col·leccions 
museístiques presentaven els seus pits 
cada vegada més negres. Poc després 
es va produir un dràstic descens de 
sutge als ocells, ja que el consum de 
carbó va minvar.  La quantitat de sutge 
repuntà durant la II Guerra Mundial i en 
la dècada posterior, però  des dels anys 
60 els ocells van recuperant el seu co-
lor blanc original.

El que no poden desvetllar els 
ocells bruts és quin nivell de contami-
nació hi havia, ja que el color és un valor 
relatiu, però els autors d’aquesta recer-
ca ja pensen a quantificar la pol·lució 
del passat comparant l’ennegriment de 
les plomes dels exemplars que fa un 
segle volaven sobre les ciutats industri-
als americanes o europees amb el dels 
ocells que avui sobrevolen els cels de 
Pequín o Nova Delhi.

La contaminación del pasado está escrita en los 
pájaros https://elpais.com/elpais/2017/10/09/ci-
encia/1507529646_742858.html

Els excrements dels 
flamencs estimulen la 
‘neteja’ dels aiguamolls

Un equip internacional de cientí-
fics, liderats per la Universitat de Grana-
da, ha demostrat que el flamenc comú 
facilita, amb la seva femta i la seva for-
ma de caminar, la depuració microbiana 
de la matèria orgànica als aiguamolls 
salins, millorant la qualitat de l’aigua i 
reduint la càrrega de nitrogen, es a dir, 
fomentant la “desnitrificació”, una funció 
d’aquests animals desconeguda fins 
avui.

Els aiguamolls salins són ecosis-
temes altament productius que actu-
en com a filtres naturals, mineralitzant 
la matèria orgànica i reduint la càrrega 
de nitrogen orgànic que reben. Aques-
ta funció “depuradora” la realitzen els 
microorganismes que es troben a la 
columna d’aigua i als sediments, mi-
llorant en general la qualitat de l’aigua 
i reduint la càrrega de nitrogen.  Les aus 
aquàtiques, en general, i el flamenc en 
particular, introdueixen nitrogen i fòsfor 
als aiguamolls quan dipositen els seus 
excrements i, a més a més, remouen 
els sediments,  estimulant així l’activitat 
bacteriana i produint efectes en casca-
da sobre l’abundància de bacteris i vi-
rus. Aquest estímul només ocorr durant 
els anys humits, quan l’abundància de 
flamencs i el nivell d’aigua de la llacu-
na és major. Per contra, durant els anys 
de sequera, les poblacions de flamencs  
redueixen molt la seva presència.

Flamingos and drought as drivers of nutrients and 
microbial dynamics in a saline lake.Scientific Re-
ports | 7: 12173 | DOI:10.1038/s41598-017-12462-9

Detecten contaminació dels 
filtres solars als ous de les 
aus de Doñana

Els compostos químics dels filtres 
solars presents a les cremes protecto-
res i a  altres productes de cura perso-
nal han arribat a detectar-se als ous de 
les aus silvestres del Parc Nacional de 
Doñana, segons un estudi liderat per 
l’Institut de Diagnòstic Ambiental i Estu-
dis de l’Aigua (IDAEA-CSIC).

És la primera vegada que es de-
mostra l’existència d’aquests compos-
tos químics als ous d’ocells. Es tracta 
d’una troballa rellevant, ja que demos-
tra que el producte està a  l’ou, abans 
que l’ocell s’hagi desenvolupat i s’hagi 
exposat al medi, i evidencia que és la 
mare la que li ha transferit el contami-
nant durant la gestació de l’ou. 

Aloses de fa un segle vs. aloses actuals UC

Pardal de 1906 vs pardal de 1996 a Illinois UC

Flamencs, Phoenicopterus roseus. Andrea Schaffer.

Geospiza fortis (esquerra) i Geospiza conir (dreta)
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